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Um aber mit allen Kräften in der katholischen Kirchengemeinde wie-
der aufzubauen, was die politischen Leidenschaften und Dämonen des  
Abstimmungskampfes an katholischem Denken und Fühlen, am sen-
sus catholicus, in den Herzen der Parochianen verwüstet haben, ent- 
schloss ich mich aus eigenem Antriebe, um Bination einzukommen1.

ks. Gottfried Pillawa

Konkretniejsza ocena znaczenia ks. Skowrońskiego mieści się w zna-
miennym powiedzeniu – nie wiadomo, kto je jako pierwszy tak sfor-
mułował – że ks. Skowroński ochrzcił polski radykalizm na Śląsku. Był 
tu naprawdę „solą ziemi”, bo surowiznę nacjonalizmu z wielką i wyro-
zumiałą miłością we walnej mierze sam uchrześcijanił2.

ks. Emil Szramek 

Chamisso, francuski emigrant z czasów napoleońskich, napisał 
w Niemczech znakomitą, proto-kafkowską powieść o człowieku, który 
zgubił swój cień. I jakkolwiek uroda książki polega między innymi na 
zamierzonej wieloznaczności, trudno nie podejrzewać, że dla jej auto-
ra Człowiek Bez Cienia to Człowiek Bez Narodu. Kiedy znajomi Petera 
Schlemihla odkrywają tę jego niepokojącą właściwość, zaczynają go 
unikać, choć poza cieniem niczego mu nie brakuje. Ktoś kto nie ma 
swego narodu, urąga przyjętym powszechnie kategoriom i naraża się 
opinii publicznej3.

Ernst Gellner

1  Archiwum Państwowe w Opolu, Oberpräsidium der Provinz Oberschlesien, 85. Got- 
tesdienstliche Versorgung der Minderheit 1931–37, Pismo bierdzańskiego proboszcza  
Gottfrieda Pillawy do rządu prowincjalnego w Opolu z 23.04.1931, k. 102. Pismo skierowa-
ne zostało do władz prowincjalnych w związku z konfliktem między proboszczem parafii św. 
Jadwigi Śląskiej w Bierdzanach a lokalną grupą Vereinigten Verbände Heimattreuer Obe-
rschlesier (Zjednoczonych Związków Wiernych Ojcowiźnie Górnoślązaków) wokół języka 
nabożeństw (A. Michalczyk: Heimat, Kirche und Nation. Deutsche und polnische Nationali-
sierungsprozesse im geteilten Oberschlesien (1922–1939). Köln–Weimar–Wien 2010, s. 253).

2  E. Szramek: Ks. Aleksander Skowroński. Obraz życia i pracy na tle problematyki kresów 
zachodnich. „Roczniki Towarzystwa Przyjaciół Nauk na Śląsku” 1936, R. 5, s. 7. We wszyst-
kich cytatach zachowano oryginalną pisownię.

3  E. Gellner: Narody i nacjonalizm. Tłum. T. Hołówka. Warszawa 1991, s. 15.
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Sakralne przestrzenie nacjonalizacji i kościoły 
„narodowo nieme”

Po przekroczeniu progu katowickiej archikatedry Chrystusa Króla – zajmu-
jącej najwyższe miejsce w hierarchii świątyń rzymskokatolickich Górnego 
Śląska4 – wierni konfrontowani są z widokiem ponad dwudziestu tablic 
upamiętniających historyczne postaci i wydarzenia. Większość skupiona 
jest w przedsionku, pozostałe umieszczono na ścianie pod chórem organo-
wym i w jednej z kaplic (zob. fot. 1). Powstawały sukcesywnie od początku 
lat 80. ubiegłego wieku – ostatnią jak dotąd wmurowano w 2012 roku5. W roli 
fundatorów występowały stowarzyszenia, instytucje publiczne i przedstawi-
ciele władz. Za każdym razem jednak zezwolenia na umieszczenie tablicy 
udzielić musiał proboszcz katedralnej parafii, a jej forma podlegała ocenie 

4  Terytorium Górnego Śląska podzielone jest obecnie między następujące jednostki 
administracji Kościoła rzymskokatolickiego: archidiecezję katowicką, diecezję opolską, die-
cezję gliwicką, diecezję bielsko-cieszyńską i diecezję ostrawsko-opawską. Aż do utworzenia 
diecezji katowickiej w roku 1925 w regionie nie znajdowała się ani jedna siedziba biskupia, 
a jego obszar podzielony był między diecezje wrocławską i ołomuniecką, a wcześniej jeszcze 
krakowską.

5  Jeszcze kilka dekad przed umieszczeniem w katowickiej katedrze pierwszej pamiątko-
wej tablicy podobne praktyki budziły poważne zastrzeżenia władz diecezji i lokalnego du-
chowieństwa, na co wskazuje korespondencja administratora parafii starobieruńskiej z kurią 
biskupią z września 1948 roku. Ksiądz Jan Trocha informował przełożonych o wniosku 
Związku byłych Więźniów Politycznych, pragnącego upamiętnić tych, którzy „oddali życie 
za wiarę i naród” w „niemieckich katowniach”, tablicą na filarze we wnętrzu kościoła. Ad-
ministrator skłonny był zgodzić się na jej umieszczenie w przedsionku, jednak nawet to 
spotkało się ze sprzeciwem wikariusza generalnego, który wskazał miejsce przed kościołem, 
a najlepiej na cmentarzu (Archiwum Archidiecezjalne w Katowicach [dalej: AAKat], Akta 
parafii św. Bartłomieja w Bieruniu Starym, Akta Lokalne [dalej: AL] 101, Pismo wikariusza 
generalnego do ks. J. Trochy z września 1948, k. 182, 183).
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Diecezjalnej (od 1992 roku Archidiecezjalnej) Komisji do spraw Sztuki Sa-
kralnej. Można zatem mówić o polityce pamięci, kreowanej w interakcji 
między duchowieństwem a innymi regionalnymi aktorami, którym z jakichś 
względów zależało na dokonaniu komemoracji w tym właśnie miejscu.

Część tablic poświęcona została kapłanom związanym z katedrą lub die-
cezją. Wiele upamiętnia jednak osoby świeckie – przede wszystkim człon-
ków różnych formacji zbrojnych, biorących udział w walkach o terytorialny 
kształt II Rzeczypospolitej i działających podczas II wojny światowej, ale 
także ofiary komunistycznych represji od roku 1945 po pacyfikację strajku 
na Kopalni Węgla Kamiennego „Wujek” w grudniu 1981 roku. Tablice po-
strzegać można jako wizualny ekwiwalent epitafiów i płyt nagrobnych, które 
niegdyś licznie wypełniały wnętrza kościołów. Analogie zaznaczają się rów-
nież w wymiarze ideowym – w obu przypadkach w centrum działania jest 
bowiem memoria. O ile jednak dawne pomniki sztuki sepulkralnej upamięt-
niały zmarłych jako członków rodów, dokumentując ich pochodzenie i po-
zycję stanową skrupulatnie zestawionymi wywodami heraldycznymi, o tyle 
ich odpowiedniki z przełomu drugiego i trzeciego milenium prezentują roz-
budowaną genealogię narodu. Na pytanie: „skąd pochodzimy?” odpowiada-
ją wizją dziejów wspólnoty, uznając współczesnych wiernych za następców 
tych, których upamiętniono tablicami, w sztafecie pokoleń, konstytuującej 
historyczny naród. Obok zasłużonych kapłanów na brązowych i mosiężnych 
płytach pojawiają się nazwiska politycznych liderów, przede wszystkim jed-
nak anonimowe zbiorowości bojowników o narodową sprawę i ofiar reżi-
mów równie bezbożnych, co obcych. Śmierć za ojczyznę – nie zaś za dobre 
imię rodu – wspominana w miejscu, w którym przywoływane są imiona 
męczenników za wiarę, zyskuje szczególną rangę. Tablice ku czci poległych – 
zwłaszcza tych, którym przypisać można status ofiary świadomej, dokonu-
jącej samopoświęcenia dla wspólnoty – przed którymi podczas religijno- 

-patriotycznych uroczystości celebrowana jest kolektywna pamięć, przyrów-
nać można w wymiarze ideowym nie tylko do epitafiów, ale również do oł-
tarzy bocznych, dedykowanych świętym cierpiącym dla Chrystusa i Kościoła. 

Dystans, jaki dzieli wnętrza katowickiej archikatedry i starodawnych 
kościołów, ilustruje przemianę, o której w kontekście analiz historycznych 
dramatów Williama Szekspira pisała Aleida Assmann: „miejsce sakralizacji 
krwi i legitymacji przez pochodzenie zajmuje identyfikacja ze wspólną hi-
storią, miejsce feudalnej sakralizacji nazwiska zajmuje patriotyczny honor 
narodu”6. Jak łatwo dostrzec, główna świątynia metropolii górnośląskiej 

6  A. Assmann: Erinnerungsräume. Formen und Wandlungen des kulturellen Gedächt-
nisses. München 2010, s. 78. Jeśli nie wskazano inaczej, tłumaczenia pochodzą od autora.
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stała się miejscem nie tylko liturgicznych celebracji i innych form katolic-
kiego kultu, lecz również prowadzenia narodowego dyskursu, kształtowa-
nia i reprodukowania grupowej tożsamości, formowania zbiorowej pamięci.

Specyfika kościelnego wnętrza, o której tu mowa, ujawnia się nie tyl-
ko w porównaniu do dawnych przestrzeni sakralnych, a więc w perspek-
tywie diachronicznej. Profuzja elementów związanych z narodową pa-
mięcią,  której nie sposób przeoczyć w archikatedrze w Katowicach, ale 
również w głównym ośrodku pątniczym archidiecezji – w bazylice w Pie-
karach Śląskich, nie ma odpowiedników w konkatedrach diecezji ostraw-
sko-opawskiej, obejmującej ziemie górnośląskie w Republice Czeskiej, czy 
w kościołach Bawarii, serca niemieckiego katolicyzmu. Od podobnych ak-
centów wolne są również sanktuaria na Górze św. Anny i w Rudach Wiel-
kich – najważniejsze centra pielgrzymkowe odpowiednio diecezji opolskiej 
i gliwickiej, położone w części Górnego Śląska pozostającej po podziale 
regionu w 1922 roku w granicach państwa niemieckiego. Nie brak ich na-
tomiast  w kościołach katedralnych i odpustowych wielu innych polskich 
diecezji. Łączenie w sakralnych wnętrzach patriotycznego i religijnego ima-
ginarium Brian Porter-Szűcs wymienił wśród powszechnie akceptowanych 
symptomów ścisłego związku polskiego katolicyzmu i nacjonalizmu7.

Z czego wynikają zasygnalizowane powyżej, uwarunkowane chrono-
logicznie i terytorialnie różnice? Dlaczego jedne kościoły otwarły się na 
nacjonalistyczny dyskurs, zmieniając się w przestrzenie kształtowania i re-
produkowania niekonfesyjnych wspólnot wyobrażonych, podczas gdy inne 
pozostały narodowo nieme? Pytania te wymagają złożonej odpowiedzi. 
Względna autonomia Kościoła rzymskokatolickiego w Polsce Ludowej po-
tencjalnie czyniła z sakralnych wnętrz główne miejsce prowadzenia kontr-
hegemonicznego dyskursu, stanowiącego wyraz alternatywnej wobec narzu-
canej przez państwo i partię narodowej ideologii. Obrazowe nawiązania do 
świeckiej historii pojawiły się jednak w dziesiątkach kościołów na ziemiach 
polskich na długo, zanim w ostatnich dekadach XX wieku katedra w Kato-
wicach wypełniła się tablicami upamiętniającymi wykluczonych z oficjalnej 
narracji bohaterów. I pojawiają się do dziś, czego świadectwem są najbar-
dziej spektakularne w obecnym stuleciu przedsięwzięcia na polu sakralnej 

7  „For even the most liberal Catholics in Poland, patriotism and faith are intimately 
linked, and there is no sign that this bond is weakening. Almost no one questions the way 
patriotic and religious images blend in the decoration of churches; no one seems to find it 
noteworthy that »masses for the Fatherland« have become regular events; and few would 
consider it odd when a particular sin is condemned because of its effect on the nation rather 
than on the individual soul” (B. Porter-Szűcs: Faith and Fatherland. Catholicism, Modernity, 
and Poland. Oxford–New York 2011, s. 358–359).
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sztuki w Polsce – bazylika Najświętszej Marii Panny Licheńskiej w Liche-
niu Starym oraz sanktuarium Najświęteszej Marii Panny Gwiazdy Nowej 
Ewangelizacji i św. Jana Pawła II w Toruniu8. Związki katolicyzmu z nacjo- 
nalizmem i ich manifestowanie w wystrojach kościołów nie mają zatem 
charakteru incydentalnego, lecz stosunkowo długą i wciąż żywą tradycję. 
Stanowiące punkt wyjścia porównanie obrazu różnych obiektów sakralnych 
sugeruje przy tym, że nie z każdym nacjonalizmem katolicyzm łączy się 
tak samo silnie i trwale. Teza o jego szczególnym, bo sięgającym poziomu 
refleksji teologicznej, związku z nacjonalizmem polskim została już dobrze 
udokumentowana w literaturze z zakresu historii idei i historii społecznej9.

Przedmiot badań, problemy i metody badawcze

W niniejszej książce w centrum uwagi znajdą się dzieła sztuki kościelnej 
wykorzystywane – przez duchowieństwo rzymskokatolickie lub przy jego 
aktywnym współudziale – we wspólnototwórczych dyskursach w dobie 
kształtowania się i rozwoju społeczeństwa masowego. W obliczu transfor-
macji społecznej u schyłku XIX i w początkach XX wieku na obszarach 
Europy Środkowej o zdecydowanej przewadze ludności katolickiej kapłani 
przyjęli nowe role, wykraczające poza wąsko rozumiane przywództwo du-
chowe – stali się wychowawcami i przyjaciółmi ludu, jego reprezentanta-
mi w stowarzyszeniach i instytucjach, publicystami kształtującymi opinię 
publiczną i zasadniczym elementem gwałtownie rozwijającego się systemu 
społecznej komunikacji10. Sztuka mogła zostać wykorzystana w celu komu-
nikowania treści dostosowanych do dokonujących się przemian i kształ-
towania tożsamości wiernych w pożądany przez kościelne kadry sposób. 
Oferowała szczególne możliwości monumentalizacji tożsamościowych dys-
kursów. Usytuowanie w przestrzennym kontekście miejsca kultu wzmacnia-
ło przekaz autorytetem Kościoła, a charakter wykorzystywanych artefaktów 
nadawał mu trwałość i godność, do których nie mogły aspirować ulotne 

  8  M. Omilanowska: Sanktuarium Maryjne w Licheniu: jego architektura i sztuka jako 
instrument identyfikacji historycznej, religijnej i narodowej w postkomunistycznej Polsce. 

„Konteksty. Polska Sztuka Ludowa” 2008, nr 2, s. 129–139; J. Wieliczka-Szarkowa: Panteon 
wielkich Polaków. Szczecinek 2017.

  9  B. Porter-Szűcs: Faith and Fatherland…; B. Szlachta: Ład, Kościół, Naród. Kraków 
1996.

10  R. Schattkowsky, S. Osatschuk, B. Wójtowicz-Huber: Kirche und Nation. Westpreußen, 
Galizien und die Bukowina zwischen Völkerfrühling und Erstem Weltkrieg. Hamburg 2009, 
s. 29.
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Summary

The presence of national symbols, secular heroes’ and historical events’ depictions along 
with folk motifs, for more than a hundred years have been transforming churches in Po-
land into the realm of reproducing group identity, whose profiling has been informed by 
Catholic-national ideology. 

In Upper Silesia, which entered the modern era divided between Prussia and the Hab-
sburg Empire, the interplay between Catholicism and individual nationalisms was complex 
and varied in time. The region’s Prussian part was characterised by the successes of political 
Catholicism concurrent with the burgeoning mass society, the former having been repre-
sented by the Centre Party, which opposed the Bismarck’s politics of linguistic uniformity 
and reducing the influence of the Catholic Church. To Catholicism, largely determining the 
worldview of the Upper Silesian Slavophones, also referred the Polish national movement, 
that had been forming at the end of the 19th century. 

The first attempt at recording the national discourse in religious sacred art was under-
taken by Fr. Aleksander Skowroński, who in the year 1908 commissioned a Krakow-based 
painter, Włodzimierz Tetmajer, with designing stained glass windows for St. Stanislaus the 
Martyr church in Ligota Bialska. The said stained glass windows depict the church’s (and 
Poland’s) patron saint at the moment of resurrecting Piotrowin, which was interpreted by 
the said parish priest as “resurrecting nationality in the Upper Silesian people,” as well as 
Saints Peter and Paul, and Saints Cyril and Methodius. The latter pair of saints were to rep-
resent the role models for priesthood respecting the “authentic” folk culture, which in case 
of Upper Silesians, and to the mind of the commissioning party, meant – the Polish culture. 

The foregoing initiative was counterpointed by the interior design of St. Paul’s church in 
Nowy Bytom, where the hierarchy of values promoted by political Catholicism was depicted. 
Appreciation for language and historical diversity is therein manifested by the use of both 
German and Polish language in inscriptions and by the fact that the saints venerated in Ger-
many and Poland are shown in the church’s stained glass windows. The paramount idea of 
the said design is, obviously, the catholicism (i.e. the commonality) of the Church, which is 
best expressed by Latin being located over the vernacular idioms, by the allegiance pledged 
to the state symbolised by “kaiserian” architecture of the church, and by Silesian territorial 
community invoked by the reference to the region’s architectural tradition. 

The division of Upper Silesia in 1922 and the establishment of a new diocese in the ter-
ritory granted to Poland caused the social advancement of pro-Polish clergy. One example 
of such an advancement was Emil Szramek, the parish priest of St. Mary’s parish church in 
Katowice, who commissioned for the temple a series of canvas painted by Józef Unierzyski 
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of Krakow. The said series presented Upper Silesians as a community strongly connected 
with Poland on the grounds of faith and the mission as the “Bulwark of Christendom” (An-
temurale christianitatis) destined to bestow the spirit of living religiousness unto the nation 
beloved by the Mother of Christ. Images of the Blessed Virgin Mary, the Queen of Poland 
and those of “Polish” saints were the most frequently utilised motifs combining religious and 
national content. This dual dimension may have also been seen in instances of translocating 
wooden churches from smaller localities to cities densely populated by Germans, such as 
Katowice and Chorzów. While it was carried out, the Slavic character of those objects was 
emphasised, which was supposed to testify to the Polishness of the region. Yet, the most 
grandiose architectural endeavour of the diocese was building of the Cathedral. According 
to the plans, the temple’s façade was to include statues of Saints Cyril and Methodius, whose 
figures had already been weaponised by “Slavic” nationalisms as symbols of defiance against 
Germanisation. 

The German part of the region was practically devoid of such an ostentation. Some con-
frontational tones, however, resounded at St. Barbara’s church in Bytom, whose façade was 
then facing, not unlike a stronghold, the state border with Poland. In other churches, the 
national content was carried by inscriptions’ language and, rarely, the images of “German” 
saints. The German discourse was also imbued with homage paid to the fallen in the Great 
War. Separately from the mentioned nationalist context, the commemoration of soldiers 
took a grand form in the former capital of Austrian Silesia, which since 1918 belonged to 
Czechoslovakia yet remained dominated by Germans, namely, in Opava. Therein, St. Hed-
wig’s church was erected as a monument to the fallen in the years 1914–1918, and as an 
expression of super-ethnical Silesian community. 

In 1945, within the part of Upper Silesia ceded to Poland, the national “purification” 
of churches was instigated, which involved removing German-language inscriptions, and 
introducing “Polish” saints instead, along with copies of Marian paintings hitherto venerated 
in the Polish lands. An occasion to create massive ideological programmes were the com-
memorating ceremonies of the thousandth anniversary of the Baptism of Poland in 1966. 
Then, the Millennial Frieze was created in a church in Knurów, on which Germans epito-
mised by the Teutonic Knights were depicted as the eternal enemy. A slightly more nuanced 
image of Polish-German relations, in turn, was featured in paintings of the Assumption of 
Mary church in Racibórz, where, without turning a blind eye to the conflicts, the shared 
Catholic traditions of both the nations were presented. 

The year 1989 brought the freedom to present competing visions of the past, thereby 
triggering new efforts in the field of recording Catholic-national discourse in art. In the 
years 2010‒2012, the Polish Golgotha at St. Barbara’s church in Gliwice and the Mother-
land’s Golgotha at St. Mary’s church in Katowice were built, delivering a comprehensive 
historiosiophical view of Poland’s history inspired by Romantic Messianism. 

The attitude to national discourses, as expressed by the religious sacred spaces in Upper 
Silesia, extends over the polar opposites of indifferentism and affirmation. During the first 
decades of the 20th century, aside from neutrality, cases of questioning the national para-
digm occurred along with some alternative visions of national community. With the passage 
of time, the programmes appeared that would be adapted to national framework, but also 
those whose core massage is defined by Catholic-national historiosophy.



Zusammenfassung

Das Vorhandensein von nationalen Symbolen, Darstellungen von Helden und Ereig-
nissen der säkularen Geschichte sowie Volksmotiven verwandelt Kirchen in Polen seit über 
einem Jahrhundert in die Räume der Reproduktion der im Geiste der katholisch-nationalen 
Ideologie profilierten Gruppenidentität.

Im zwischen Preußen und der Habsburgermonarchie aufgeteilten Oberschlesien, das 
in die Neuzeit eintrat, entwickelten sich die Beziehungen zwischen dem Katholizismus und 
Nationalismus sehr unterschiedlich. Im preußischen Teil der Region ging die Entwicklung 
der Massengesellschaft mit den Erfolgen des politischen Katholizismus einher, der durch 
die Partei Zentrum vertreten wurde, die sich gegen Bismarcks Politik der sprachlichen 
Vereinheitlichung und der Begrenzung der Einflüsse der Kirche aussprach. Die polnische 
Nationalbewegung, die Ende des 19. Jahrhunderts entstand, bezog sich auch auf den Ka-
tholizismus, der die Vorstellungen über die Welt der oberschlesischen Slawophonen prägte.

Der erste Versuch, den nationalen Diskurs in der sakralen Kunst der Region zu festigen, 
wurde im Jahre 1908 von Priester Aleksander Skowroński unternommen, indem er beim 
Krakauer Maler Włodzimierz Tetmajer die Glasfensterentwürfe für die Stanislauskirche in 
Ellguth (Ligota Bialska) bestellte. Sie zeigen den Schutzpatron der Kirche und Polens, der 
Piotrowin ins Leben zurückruft, was vom Pfarrer als „Wiederbelebung der Nationalität im 
oberschlesischen Volk“ interpretierte, die Heiligen Peter und Paul sowie Kyrill und Method. 
Die Letzteren sollten das Modell des Priestertums darstellen, das die „authentische“ Kultur 
des Volkes respektiert – im Fall der Oberschlesier, in der Überzeugung des Auftraggebers, 
die polnische Kultur.

Als Kontrapunkt zu dieser Initiative gilt die St.-Paulus-Kirche in Friedenshütte (Nowy 
Bytom), die die durch den politischen Katholizismus geförderte Wertehierarchie widerspie-
gelt. Der Respekt vor der sprachlichen und historischen Vielfalt, die sich im Gebrauch des 
Deutschen und des Polnischen in Inschriften und in der Darstellung der in Deutschland 
und Polen verehrten Heiligen in Glasfenstern manifestierte, war der Idee der Universalität 
der Kirche untergeordnet. Zum Ausdruck kam diese im einheimischen Idiomen überlege-
nen Lateinischen, in der Loyalität gegenüber dem Staat, der durch die „kaiserliche“ Archi-
tektur symbolisiert wurde, sowie in der schlesischen territorialen Gemeinschaft, die unter 
Bezugnahme auf die architektonische Tradition der Region herbeigerufen wurde.

Die Teilung der Region im Jahr 1922 und die Schaffung einer neuen Diözese auf dem 
Polen gewährten Gebiet trugen zum Aufstieg des pro-polnischen Klerus bei. Zu dieser 
Gruppe gehörte Emil Szramek, der Pfarrer der Marienkirche in Kattowitz (Katowice), der 
eine Reihe von Leinwänden von Józef Unierzyski aus Krakau für seine Kirche bestellte, die 
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die Vision der Oberschlesier als eine auf der Grundlage des Glaubens und der Mission des 
Bollwerks des Christentums mit Polen vereinte Gemeinschaft darstellte, die dazu prädesti-
niert war, der von der Mutter Christi geliebten Nation den Geist der lebendigen Religiosität 
zu gewähren. Die Bilder von Marie Königin von Polen und der „polnischen“ Heiligen waren 
die am häufigsten verwendeten Motive, die die religiösen und nationalen Inhalte miteinan-
der kombinierten. Die Verlegung von Holzkirchen aus Kleinstädten nach Kattowitz (Kato-
wice) und Königshütte (Chorzów), in denen große Gruppen von Deutschen lebten, hatten 
ebenfalls eine Doppeldimension. Dabei wurde der slawische Charakter der Objekte betont, 
der das Polentum der Region beweisen sollte. Das größte architektonische Unterfangen in 
der Diözese war der Bau der Kathedrale. In ihrer Fassade sollten die Figuren der Heiligen 
Kyrill und Method platziert werden, die vom „slawischen“ Nationalismus als Symbol für den 
Widerstand gegen die Germanisierung verwendet wurden.

Im deutschen Teil der Region war eine solche Prahlerei selten. Die Konfrontationsak-
zente waren in der St.-Barbara-Kirche in Beuthen (Bytom) erkennbar, die sich mit ihrer 
mächtigen Fassade, die einer Festung ähnlich war, der polnischen Grenze zuwandte. In an-
deren Kirchen galten die Sprache der Inschriften und gelegentlich die Bilder von „deut-
schen“ Heiligen als Träger von nationalen Inhalten. Das Gedenken an die Gefallenen im 
Großen Krieg war auch mit dem deutschen Diskurs verbunden. Ein beeindruckendes Aus-
maß, neben dem nationalistischen Kontext, nahm das Gedenken an Soldaten in der ehema-
ligen Hauptstadt Österreichisch-Schlesiens, in dem seit 1918 tschechoslowakischen, jedoch 
von Deutschen dominierten Troppau (Opava) an, wo die St.-Hedwig-Kirche als Denkmal 
für die Gefallenen in den Jahren 1914–1918 und als Ausdruck der überethnischen schlesi-
schen Gemeinschaft errichtet wurde.

1945 begann in dem an Polen angeschlossenen Teil Oberschlesiens die nationale „Rei-
nigung“ der Kirchen, indem deutsche Inschriften entfernt und Bilder von „polnischen“ 
Heiligen und Kopien von in Polen verehrten Marienbildern eingeführt wurden. Die Feier 
des Jahrtausends der polnischen Taufe im Jahr 1966 war eine Gelegenheit, umfangreiche 
ideologische Programme zu erstellen. Damals entstand der Millenniumfries in der Kirche in 
Knurow (Knurów), auf dem die von den Kreuzrittern verkörperten Deutschen als ein ewiger 
Feind dargestellt wurden. Ein mehr nuanciertes Bild der deutsch-polnischen Beziehungen 
geht aus den Gemälden der Maria-Himmelfahrt-Kirche in Ratibor (Racibórz) hervor, in 
denen nicht nur an Konflikte, sondern auch an gemeinsame katholische Traditionen ange-
knüpft wurde.

Nach 1989 gab die Möglichkeit, konkurrierende Ideen über die Vergangenheit frei zu 
präsentieren, Impulse für neue Anstrengungen auf dem Gebiet der Festigung des katho-
lisch-nationalen Diskurses in der Kunst. In den Jahren 2010–2012 entstanden das polnische 
Golgatha in der St.-Barbara-Kirche in Gleiwitz (Gliwice) und das Golgatha des Vaterlandes 
in der Marienkirche in Kattowitz (Katowice), die vollständige historiosophische Ausführun-
gen über die polnische Geschichte darbieten, die durch den romantischen Messianismus 
angeregt werden.

Die Haltung zu nationalen Diskursen, die in den heiligen Räumen Oberschlesiens zum 
Ausdruck kommt, erstreckt sich zwischen den Polen des Indifferentismus und der Beja-
hung. In den ersten Jahrzehnten des 20. Jahrhunderts stoßen wir neben der Neutralität auf 
solche Fälle, in denen das nationale Paradigma in Frage gestellt und eine alternative Vision 
der Gemeinschaft präsentiert wird. Mit der Zeit erscheinen immer häufiger solche Program-
me, die an den nationalen Rahmen angepasst sind, sowie solche, in denen die Achse der 
Botschaft durch die katholisch-nationale Historiosophie bestimmt wird.
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